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Officials Bulletin – Fall 2023 

MESSAGE FROM THE OCRC CHAIR – JOCELYN JAY  

Welcome to the beginning of the 2023-24 season and a big year within the quadrennial with the 
2024 Paris Olympic & Paralympic Games taking place next summer!  

I am pleased to introduce the members of OCRC committee, effective November 15, 2023: 

Vice-chair – Bill Hogan  

World Aquatics/PAQ delegate – Louise Leblanc – Quebec 

World Para Swimming appointee – Sheila Guenther – British Columbia 

Open Water delegate – Carole Thomas 

BC appointee – Sheila Nelson 

AB appointee – Jennifer Flowers 

SK/MB – Gary Thronberg 

ON appointee – Nicole Parent 

QC appointee – Lyne Laprade 

Atlantic appointees – Kelley Polley 

The first official OCRC meeting will be held in early December and several sub-working/advisory 
groups continue to be established to move officiating forward across Canada at the local, 
provincial and national levels. 

As we plan for a full national event calendar, there are some key highlights regarding each of the 
events: 

• The Ken Demchuk International will be hosted in Surrey, BC and has been awarded 
International Classification by World Para Swimming;  

• Our last Speedo Eastern and Western Canadian Championships will be hosted in Quebec 
City and Winnipeg; 

• The first ever Speedo Canadian Swimming Open is being hosted at TPASC in their 10th 
anniversary year; 

• The largest competition of the cycle is the Olympic & Paralympic Trials, Presented by Bell 
hosted at the Olympic Park in Montreal; 

• Our 3rd Speedo Canadian Masters Championships will take place in Windsor, Ontario, and 

• The last 50m Speedo Canadian Swimming Championships will take place at TPASC. 

Our many weekends are filling up with competitions again and I would like to thank you for 
continuing to support your local clubs, regions, provinces and national events.   

Français à suivre (cliquez) 
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Thank you to the Working Group who have provided a framework for the new pathway and 
completed much of the heavy lifting with building out the new and improved clinics, include the 
separation of the Inspector of Turns and Judge of Stroke Clinics.  Thank you to Diane MacKenzie 
who developed and ran a series of Training sessions on facilitating both clinics and to Barry 
Hannah for facilitating the French Training session. We have had lots of great feedback on the 
clinics and would like to thank both Diane and Anita Scheffel-Woo for all their hard work in 
organizing and offering the clinics. 

As always, Swimming Canada is thankful to our Provincial Sections for all the work they do to 
lead and support our officials and competitions across the country.  Thank you also to the 
Provincial Officials committees and our Officials, Competitions and Rules Committee for 
supporting the development of swimming and officiating in Canada. 

All the best for a great 2023-2024 season! 

2023-2024 NATIONAL MEETS 

The following assignments for National Meet Director, National Meet Referee, Para Swimming 
Technical Advisor and Entry Coordinator have been finalized for the 2023-2024 Swimming 
Canada National events.  The Swimming Canada Event staff look forward to successful 
competitions over the coming season. 

 

Event Location/Dates 
National Meet 
Director 

National Meet 
Referee 

Para Swimming 
Technical Advisor 

Entry 
Coordinator 

2023 Ken Demchuk 
International  

Surrey, BC 
December 1-3 

Lyne Laprade Sheila Guenther N/A Rob Traynor 

2024 Speedo Eastern 
Champs 

Quebec City, QC 
March 21-24 

Sylvie Potvin Louise Leblanc Charles Montpetit Carole Thomas 

2024 Speedo Western 
Champs 

Winnipeg, MB 
March 21-24 

Norma Lachance Daryle Martin Sheila Guenther Rob Traynor 

2024 Speedo Canadian 
Open 

Toronto, ON 
April 10-13 

Glenn Greig Maggie Middleton Jeff Holmes Trevor Cowan 

2024 Olympic & 
Paralympic Trials, 
Presented by Bell 

Montreal, QC 
May 13-19 

Lyne Laprade 
Jim Fleury 

Louise Leblanc Jocelyne 
Mc Lean 

Carole Thomas 

2024 Speedo Masters 
Champs 

Windsor, ON 
May 24-26 

Iris Jackson Dave Shewfelt N/A Rob Traynor 

2024 Speedo Canadian 
Swimming Champs 

Toronto, ON 
July 24-30 

Trevor Cowan 
Lynn Wong 

Bill Hogan 
Sylvie Potvin (OW) 

Sheila Guenther Carole Thomas 
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UPCOMING SWIMMING CANADA NATIONAL EVENTS  

Please find below the links to the Officials sign-up forms for our upcoming events: 

2023 Ken Demchuk International: https://form.jotform.com/232163906577159 

2024 Speedo Eastern Canadian Championships: https://form.jotform.com/232605767565162  

2024 Speedo Western Canadian Championships: https://form.jotform.com/232606429418155  

2024 Canadian Swimming Open Officials form: https://form.jotform.com/232854144951257  

2024 Olympic & Paralympic trials presented by Bell: https://form.jotform.com/232854814897270  

These links are also posted on the event pages under the National/International calendar on 
the Swimming Canada website - https://www.swimming.ca/en/events-results/national-
international-events/. 

OFFICIALS FUNDING FOR NATIONAL EVENTS  

Swimming Canada has $10,000 in funding available to support our Level IV officials who will be 
attending either the 2024 Speedo Eastern or Western Canadian Championships. Deadline – 
January 15, 2024 

The criteria to be considered for funding is as follows: 

1. Participation in provincial competitions and/or delivered community clinics over the last 
2 years. 

2. An official must participate in a minimum of 3 days/6 sessions of the competition to be 
considered for funding. 

3. Reimbursement for Officials travel claims will be limited to accommodation and economy 
airfare or kilometers driven. Officials must have driven a minimum of 100 kilometers 
(cumulative) to be eligible for reimbursement.  

4. Preference will be given to officials fulfilling their “national meet experience” to meet their 
Level V certification requirements. 

Officials must submit their expenses and receipts no later than 10 days after the event using the 
following form - https://form.jotform.com/233178321119250.  

OFFICIALS HOTEL for 2024 OLYMPIC & PARALYMPIC TRIALS, PRESENTED BY 
BELL  

Auberge Universel Hotel 

Individual reservations for officials will be accepted by February 1, 2024 on a first-come, first-
served basis and each will be responsible for their own living expenses in full including room 
charges, taxes and incidentals. After this date, all rooms will be offered to clubs, the deadline for 
individual bookings is April 10, 2024. 

 

https://form.jotform.com/232163906577159
https://form.jotform.com/232605767565162
https://form.jotform.com/232606429418155
https://form.jotform.com/232854144951257
https://form.jotform.com/232854814897270
https://www.swimming.ca/en/events-results/national-international-events/
https://www.swimming.ca/en/events-results/national-international-events/
https://form.jotform.com/233178321119250
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Reservations will be made on an individual basis using the following methods: 
Toll Free: 1-800-567-0223 
Local: 514-253-3365 
Email: info@hoteluniverselmontreal.com  

To take advantage of the rate, your guests will need to specify the code Natation05 by providing 
a credit card number as a guarantee. 

In the event that the reservation has to be cancelled, it is possible to do so free of charge by 
contacting the hotel directly by telephone at the numbers indicated above no later than 24 
hours prior to arrival, otherwise the individual will be responsible for the charges, including 
taxes, related to the first night. It is important to note the cancellation number of the reservation. 

NATIONAL MEET EXPERIENCE – COMPETITION APPROVAL 

This is a reminder that the OCRC developed an application process for meet 
managers/provincial sections to submit competitions to be considered for national event 
equivalency. If the application is approved, the competition can be used as “national meet 
experience” for Level IV officials moving to Level V. The link for the application form is 
https://forms.office.com/r/T7RHZtb7bE.  
 
Events that have been approved for the 2023-2024 season are: 

• 2023 Ontario Junior International, December 14-17, 2023, TPASC  

UPCOMING PARA OFFICIALS CLINICS - REGISTRATION OPEN 

In order to reach a greater officiating community, we have shifted the philosophy for offering the 
Domestic Para Swimming Officials Clinic.  This season these clinics will be offered around 
provincial versus national competitions.  Registration is now open for two Para swimming 
officials clinics, hosted in-person prior to competitions in Manitoba and Nova Scotia. 

2024 New Year’s Invitational, Pan-Am Pool, Winnipeg 
Clinic - January 11-12, 2024, Sport Manitoba Conf Centre; Competition – January 13-14, 
2024 

2024 David Fry East Coast Championships, Dalplex Pool, Halifax 
Clinic - February 28-29, 2024, Dalplex Conf Room; Competition – February 29-March 3, 2024 

For officials interested in registering for either clinic, please login to the Learning Management 
System, using your Swimming Canada officials’ login information, to register. 

 

 

mailto:info@hoteluniverselmontreal.com
https://forms.office.com/r/T7RHZtb7bE
https://edu.swimming.ca/
https://edu.swimming.ca/
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INTERNATIONAL ASSIGNMENTS 

Nominations for the 2024 Olympic and Paralympic Games in Paris have been confirmed 

Congratulations to Daryle Martin, ON for her nomination to the Olympic Games and to Sheila 
Guenther, SK, Jocelyne Mc Lean, QC and Sandra Rousseau, ON for nominations to the 2024 
Paralympic Games. 

Congratulations to Canadian Officials attending other international events: 

World Aquatics Junior Championships, Israel, Netanya 2023 - Norma Lachance 

World Aquatics Championships - Doha 2024 – Joan Butler 

WPS World Series – Sheila Guenther, Technical Delegate – Melbourne, Australia & Indianapolis, 
USA 

LEVEL V OFFICIALS 

Congratulations to the following new Level V officials, certified since June 2023. 

Alan Shumak (ON)   Giselle Marcotte (SK) 

Stanley Liu (ON)   Jon Govier (BC) 

Maureen Nolan (NS)  Gerard Dolan (BC)  

Eric Belley (QC)   Chris Wakelin (BC) 

OFFICIALS EDUCATION UPDATES 

Instructor-Led Clinic Updates 

In September, the new Inspector of Turns and Judge of Strokes clinics were made available, and 
training sessions conducted in English and French to give our clinic leaders strategies and best 
practices for facilitating these new clinics with officials. The recording of the English training 
session is available by request through your PSO.  

eLearning Module Updates 

By December 1, updated Safety Marshal, Introduction to Swimming Officiating, Chief Timer and 
Administration Desk (formerly Clerk of Course) eLearning modules will be available on the 
Learning Management System. The eLearning modules have been updated to support closed 
captioning and provide a more consistent experience across devices.  

OFFICIALS BULK DATA UPDATE 

To assist COAs with the transition from the combined Inspector of Turns/Judge of Strokes clinic 
to the new separated Inspector of Turns and Judge of Strokes clinics, Swimming Canada 
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performed a bulk update of officials data in the RTR on October 22nd. For more details on the 
update, please read the full document here: Swimming Canada Officials Data Update - 23 
October 2023 

OCTOBER 25TH RULEBOOK UPDATE  

A new version of the Canadian rulebook dated October 25, 2024 is available on the Swimming 
Canada website. Note that Part III: Open Water Rules and Part VIII: Masters Rules have been 
relocated after Part I and II in keeping with the format of the World Aquatics Competition 
Regulations.  

2023 SWIMMING CANADA RULES – OCTOBER 25, 2023 

A document outlining the updates included in the October 25th rulebook update can be found 
here: SWIMMING CANADA RULE UPDATES – OCTOBER 25, 2023 

World Aquatics has announced new Masters rules which will go into effect on December 1, 2023. 
At that time, the new updated Masters rules will be included in the Canadian rulebook.   

https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/11/Swimming-Canada-Officials-Data-Update-23-October-2023.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/11/Swimming-Canada-Officials-Data-Update-23-October-2023.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/10/2023-Swimming-Canada-Rulebook-October-25-2023.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/11/Swimming-Canada-Rule-Updates-October-25-2023.pdf
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Bulletin des officiels – Automne 2023 

MESSAGE DE LA PRÉSIDENTE DU COCR – JOCELYN JAY  

Bienvenue au début de la saison 2023-24 et d'une grande année de la quadriennale avec les 
Jeux olympiques et paralympiques de Paris 2024 qui se dérouleront l'été prochain !  

J'ai le plaisir de vous présenter les membres du COCR, qui entreront en fonction le 15 novembre 
2023 : 

Vice-président – Bill Hogan  

Déléguée World Aquatics/PAQ – Louise Leblanc – Québec 

Représentante World Para Swimming – Sheila Guenther – Colombie-Britannique 

Déléguée eau libre – Carole Thomas 

Personne nommée en C.-B. – Sheila Nelson 

Représentante AB - Jennifer Flowers 

SK/MB – Gary Thronberg 

Représentante ON – Nicole Parent 

Représentante QC – Lyne Laprade 

Représentante Atlantique  – Kelley Polley 

La première réunion officielle du COCR se tiendra au début du mois de décembre et plusieurs 
sous-groupes de travail/conseils continuent d'être mis en place pour faire progresser le rôle de 
l'officiel à travers le Canada aux niveaux local, provincial et national. 

Alors que nous prévoyons un calendrier complet d'évènements nationaux, voici quelques 
éléments clés concernant chacun d'entre eux : 

• L'invitation internationale Ken Demchuk aura lieu à Surrey, en Colombie-Britannique, et a 
reçu une classification internationale de la part de la World Para Swimming ;  

• Nos derniers championnats canadiens Speedo de l'Est et de l'Ouest seront organisés à 
Québec et à Winnipeg ; 

• Le tout premier Omnium canadien de natation Speedo est organisé au TPASC à l'occasion 
de son 10e anniversaire 

• La plus grande compétition du cycle est les Essais olympiques et paralympiques, 
présentés par Bell, qui se déroulent au Parc olympique de Montréal ; 

• Nos troisièmes championnats canadiens des maitres Speedo se dérouleront à Windsor, 
en Ontario. 

• Les derniers Championnats canadiens de natation Speedo en grand bassin se dérouleront 
au TPASC. 

English (click here) 
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Nos nombreuses fins de semaine se remplissent à nouveau de compétitions et je voudrais vous 
remercier de continuer à soutenir vos clubs locaux, vos régions, vos provinces et les évènements 
nationaux.   

Merci au groupe de travail qui a fourni un cadre pour le nouveau parcours et a réalisé une grande 
partie du travail de construction des stages nouveaux et améliorés, y compris la séparation des 
stages du contrôleur des virages et du juge de nage. Merci à Diane MacKenzie qui a développé 
et dirigé une série de sessions de formation sur l'animation des deux stages et à Barry Hannah 
qui a animé la session de formation en français. Nous avons reçu beaucoup de commentaires 
positifs sur les stages et nous aimerions remercier Diane et Anita Scheffel-Woo pour tout le 
travail qu'elles ont accompli pour organiser et proposer ces stages. 

Comme toujours, Natation Canada est reconnaissant envers ses associations provinciales pour 
tout le travail qu'elles font pour diriger et soutenir nos officiels et nos compétitions à travers le 
pays. Merci également aux comités provinciaux d'officiels et à notre Comité des officiels, des 
compétitions et des règlements pour leur soutien au développement de la natation et au rôle de 
l'officiel au Canada. 

Bon succès pour la saison 2023-2024 ! 

COMPÉTITIONS NATIONALES 2023-2024 

Les affectations suivantes pour le directeur des compétitions nationales, le juge-arbitre des 
compétitions nationales, le conseiller technique en paranatation et le coordonnateur des 
inscriptions ont été finalisées pour les compétitions nationales de 2023-2024 de Natation 
Canada. Le personnel des évènements de Natation Canada est impatient de faire de ces 
compétitions une réussite. 

 

Évènements Lieu/date 
Directeur de 
rencontre 
nationale 

Juge-arbitre de 
rencontre 
nationale 

Conseiller 
technique en 
paranatation 

Coordonnateur 
des 
inscriptions 

Invitation internationale 
Ken Demchuk 2023  

Surrey, C.-B. 
1-3 décembre 

Lyne Laprade Sheila Guenther N/A Rob Traynor 

Champs canadiens de 
l'Est Speedo 2024 

Québec, Qc 
21-24 mars 

Sylvie Potvin Louise Leblanc Charles Montpetit Carole Thomas 

Champs canadiens de 
l'Ouest Speedo 2024 

Winnipeg, MB 
21-24 mars 

Norma Lachance Daryle Martin Sheila Guenther Rob Traynor 

Omnium canadien 
Speedo 2024, 

Toronto, ON 
10-13 avril 

Glenn Greig Maggie Middleton Jeff Holmes Trevor Cowan 

Essais olympiques et 
paralympiques 2024, 
présentés par Bell 

Montréal, QC. 
13-19 mai 

Lyne Laprade 
Jim Fleury 

Louise Leblanc Jocelyne 
Mc Lean 

Carole Thomas 
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Champs des maitres 
Speedo 2024 

Windsor, ON 
24-26 mai 

Iris Jackson Dave Shewfelt N/A Rob Traynor 

Champs canadiens de 
natation Speedo 2024 

Toronto, ON 
24-30 juillet 

Trevor Cowan 
Lynn Wong 

Bill Hogan 
Sylvie Potvin (EL) 

Sheila Guenther Carole Thomas 

 

ÉVÈNEMENTS NATIONAUX DE NATATION CANADA À VENIR  

Vous trouverez ci-dessous les liens vers les formulaires d'inscription des officiels pour nos 
prochains évènements : 

Invitation internationale Ken Demchuk 2023 : https://form.jotform.com/232163906577159 

Championnats canadiens de l'Est Speedo 2024 : https://form.jotform.com/232605767565162  

Championnats canadiens de l'Ouest Speedo 2024 : 
https://form.jotform.com/232606429418155  

Formulaire des officiels de l'Omnium canadien de natation 2024 : 
https://form.jotform.com/232854144951257  

Essais olympiques et paralympiques 2024 présentés par Bell : 
https://form.jotform.com/232854814897270  

Ces liens sont également affichés sur les pages des évènements sous le calendrier 
national/international sur le site web de Natation Canada – 
https://www.swimming.ca/fr/evenements-resultats/evenements-nationaux-et-internationaux/ 

FINANCEMENT DES OFFICIELS POUR LES ÉVÈNEMENTS NATIONAUX  

Natation Canada dispose d'un financement de 10 000 $ pour soutenir nos officiels de niveau IV 
qui participeront aux championnats canadiens de l'Est ou de l'Ouest Speedo 2024. Date limite 
– 15 janvier 2024 

Les critères d'admissibilité au financement sont les suivants : 

1. Participation à des compétitions provinciales ou a animé des stages communautaires au 
cours des deux dernières années. 

2. Un officiel doit participer à un minimum de 3 jours/6 sessions de la compétition pour être 
pris en considération pour un financement.  

3. Le remboursement des frais de voyage des officiels sera limité à l'hébergement et au prix 
d'un billet d'avion en classe économique ou au kilométrage parcouru. Les officiels 
doivent avoir parcouru un minimum de 100 kilomètres (cumulés) pour pouvoir prétendre 
à un remboursement.  

4. La préférence sera donnée aux officiels qui remplissent leur « expérience de la 
compétition nationale » pour satisfaire aux exigences de la certification de niveau V. 

https://form.jotform.com/232163906577159
https://form.jotform.com/232605767565162
https://form.jotform.com/232606429418155
https://form.jotform.com/232854144951257
https://form.jotform.com/232854814897270
https://www.swimming.ca/fr/evenements-resultats/evenements-nationaux-et-internationaux/
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Les officiels doivent soumettre leurs dépenses et leurs reçus au plus tard 10 jours après 
l'évènement en utilisant le formulaire suivant : https://form.jotform.com/233178321119250.  

HÔTEL DES OFFICIELS POUR LES ESSAIS OLYMPIQUES ET PARALYMPIQUES DE 
2024, PRÉSENTÉS PAR BELL  

Auberge Universel 

Les réservations individuelles pour les officiels seront acceptées jusqu'au 1er février 2024 sur 
la base du premier arrivé, premier servi et chacun sera responsable de l'intégralité de ses frais 
de séjour, y compris les frais de chambre, les taxes et les frais accessoires. Après cette date, 
toutes les chambres seront proposées aux clubs, la date limite pour les réservations individuelles 
étant fixée au 10 avril 2024. 

Les réservations seront effectuées sur une base individuelle selon les méthodes suivantes : 
Numéro sans frais : 1-800-567-0223 
Local : 514-253-3365 
Courriel : info@hoteluniverselmontreal.com  

Pour bénéficier de ce tarif, vos invités devront spécifier le code Natation05 en fournissant un 
numéro de carte de crédit en guise de garantie. 

Si la réservation doit être annulée, il est possible de le faire sans frais en contactant directement 
l'hôtel par téléphone aux numéros indiqués ci-dessus au plus tard 24 heures avant l'arrivée, 
faute de quoi la personne sera responsable des frais, taxes comprises, liés à la première nuit. Il 
est important de noter le numéro d'annulation de la réservation. 

EXPÉRIENCE EN COMPÉTITION NATIONALE – APPROBATION DE LA 
COMPÉTITION 

Ceci est un rappel que le COCR a développé un processus de demande pour les directeurs de 
compétitions et les associations provinciales afin de soumettre des compétitions qui seront 
considérées pour l'équivalence de l'évènement national. Si la demande est approuvée, la 
compétition peut être utilisée comme « expérience de compétition nationale » pour les officiels 
de niveau IV qui passent au niveau V. Le lien pour le formulaire de demande est 
https://forms.office.com/r/T7RHZtb7bE.  
 
Les évènements approuvés pour la saison 2023-2024 sont les suivants : 

• Ontario Junior International 2023, 14-17 décembre 2023, TPASC  

 

https://form.jotform.com/233178321119250
mailto:info@hoteluniverselmontreal.com
https://forms.office.com/r/T7RHZtb7bE
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PROCHAINS STAGES D'OFFICIELS DE PARANATATION – INSCRIPTIONS 
OUVERTES 

Afin d'atteindre une plus grande communauté d'officiels, nous avons changé la philosophie de 
l'offre du stage des officiels nationaux de paranatation. Cette saison, ces stages seront 
organisés autour des compétitions provinciales et nationales. L'inscription est maintenant 
ouverte pour deux stages d'officiels de paranatation, organisés en personne avant des 
compétitions au Manitoba et en Nouvelle-Écosse. 

2024 New Year's Invitational, piscine Pan-Am, Winnipeg 
Stage - 11-12 janvier 2024, Sport Manitoba Conf Centre ; Compétition –13-14 janvier 2024 

2024 David Fry East Coast Championships, piscine Dalplex, Halifax 
Stage – 28-29 février 2024, salle de conférence Dalplex ; Compétition – 29 février-3 mars 2024 

Pour les officiels qui souhaitent s'inscrire à l'un ou l'autre des stages, veuillez ouvrir une session 
dans la plateforme d'apprentissage en ligne, en utilisant vos informations de connexion d'officiel 
de Natation Canada, pour vous inscrire. 

AFFECTATIONS INTERNATIONALES 

Les nominations pour les Jeux olympiques et paralympiques de Paris 2024 ont été 
confirmées 

Félicitations à Daryle Martin, ON pour sa nomination aux Jeux olympiques et à Sheila 
Guenther, SK, Jocelyne Mc Lean, QC et Sandra Rousseau, ON pour leur nomination aux Jeux 
paralympiques de 2024. 

Félicitations à nos officiels Canadiens qui participent à des évènements internationaux : 

Championnats du monde juniors de World Aquatics 2023, Israël, Netanya – Norma 
Lachance 

Championnats du monde de World Aquatics – Doha 2024 – Joan Butler 

Séries mondiales de la WPS – Sheila Guenther, déléguée technique – Melbourne, Australie et 
Indianapolis, États-Unis 

OFFICIELS DE NIVEAU V 

Félicitations aux nouveaux officiels de niveau V, certifiés depuis juin 2023 : 

Alan Shumak (ON)   Giselle Marcotte (SK) 

Stanley Liu (ON)   Jon Govier (C.-B.) 

Maureen Nolan (N.-É.)  Gerard Dolan (ON)  

Eric Belley (QC)   Chris Wakelin (BC) 

https://edu.swimming.ca/
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MISE À JOUR DE LA FORMATION DES OFFICIELS 

Mises à jour des stages animés par des formateurs 

En septembre, les nouveaux stages de contrôleur des virages et de juge de nage ont été mis à 
disposition, et des sessions de formation ont été organisées en anglais et en français pour 
donner à nos responsables de stage des stratégies et des bonnes pratiques pour animer ces 
nouveaux stages avec les officiels. L'enregistrement de la session de formation en anglais est 
disponible sur demande auprès de votre AP.  

Mises à jour des modules d'apprentissage en ligne. 

Le 1er décembre, les modules d'apprentissage en ligne du responsable de la sécurité, 
d'introduction au rôle de l'officiel de natation, du chronométreur en chef et du bureau de 
l'administration (anciennement commis de course) seront mis à jour et disponibles sur la 
plateforme d'apprentissage en ligne. Les modules d'apprentissage en ligne ont été mis à jour 
pour prendre en charge le sous-titrage et offrir une expérience plus cohérente sur tous les 
appareils.  

MISE À JOUR DES DONNÉES DE MASSE DES OFFICIELS 

Pour aider les AOC à faire la transition du stage combiné de contrôleur de virages/juge de nage 
vers les nouveaux stages séparés de contrôleur de virages et de juge de nage, Natation Canada 
a procédé à une mise à jour en masse des données des officiels dans le RTR, le 22 octobre. 
Pour plus de détails concernant la mise à jour, vous pouvez consulter le document complet en 
cliquant ici : Mise à jour des données des officiels - 23 octobre 2023 

MISE À JOUR DU RÈGLEMENT DU 25 OCTOBRE 

Une nouvelle version du règlement canadien datée du 25 octobre 2024 est disponible sur le site 
web de Natation Canada. Notez que la partie III : Règles en eau libre et la partie VIII : Règles des 
maitres ont été déplacées après les parties I et II afin de respecter le format du règlement des 
compétitions de World Aquatics.  

RÈGLEMENT DE NATATION CANADA 2023 – 25 OCTOBRE 2023 

Un document décrivant les mises à jour des règles incluses dans la mise à jour du 25 octobre 
est disponible ici : MISES À JOUR DES RÈGLES DE NATATION CANADA – 25 OCTOBRE 2023 

World Aquatics a annoncé de nouvelles règles pour les maitres qui entreront en vigueur le 1er 
décembre 2023. À ce moment-là, les nouvelles règles des maitres mises à jour seront incluses 
dans le livre de règles canadien.  

https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/11/Mise-a-jour-des-donnees-des-officiels-23-octobre-2023.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/10/Reglements-de-Natation-Canada-2023-25-octobre-2023.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/11/Mises-a-jour-des-regles-de-Natation-Canada-25-octobre-2023.pdf
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